
  

  

 
 
 

ACTA NÚM. 1/2019 DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA 
PEL PLE MUNICIPAL EN DATA 17 DE GENER DE 2019 

 
 
A la Casa Consistorial de la Vila de CARDONA, essent les 20,00 hores del dia 
17 de gener de 2019, es reuneix el Ple de l'Ajuntament, en sessió ordinària, 
sota la Presidència de l'Il·lm. Alcalde-President, SR. FERRAN ESTRUCH I 
TORRENTS, amb l’assistència dels Regidors que a continuació s’indiquen: 
 

SR. JOSEP TRISTANY I CLARET 
SRA. AIDA MOLNER I PEJOAN 
SR. JOAN HERNANDEZ MOSCOSO 
SRA. MAITE BARRERA I PONS 
SR. SERGI BALLESTEROS I GREGORIO 
SRA. ANNA MARIA SALA VILLARÓ 
SRA. MONTSERRAT OBRADORS I PALAU 
SR. JOAN JANÉ I SARDANS   
SR. JORDI CASAS I PONS 

 
Assistits per mi, la sotasignant Secretaria-Interventora accidental de la 
Corporació,  Sra. Brígida Manau i Vila. 
 
 
Excusa la seva absència la Regidora: 
 

SRA. ROSA RUIZ  I PUBILL 
 
 
  
El president obre l'acte i s'entra a conèixer els assumptes inclosos a l'ordre 
del dia, recaient sobre aquests assumptes, els acords que a continuació es 
relacionen: 
 
 
1.- APROVACIÓ ACTES ANTERIORS.-  
 
1.1.- APROVACIÓ DE LES ACTES DE LES SESSIONS ANTERIORS: PLE 
ORDINARI CELEBRAT EL DIA 8 DE NOVEMBRE DE 2018 I PLE 
EXTRAORDINARI DEL DIA 28 DE DESEMBRE DE 2018. 
 
Examinades les actes de les sessions anteriors següents: Ple ordinari del dia 
8 de novembre de 2018 i Ple extraordinari del dia 28 de desembre de 2018, 
s'aproven per unanimitat dels 10 regidors presents dels 11 que composen la 
Corporació. 
  
 
 



  

  

 
Intervencions: 
 
La Presidència dóna la paraula als grups municipals, els quals no 
intervenen. 
 
 
 
 
3.- ALCALDIA-PRESIDÈNCIA.- 
 
 
3.1.- ALCALDIA.- 
 
3.1.1.- EXPEDIENT 2112/2018. DICTAMEN RELATIU A L'APROVACIÓ 
DEL PRESSUPOST MUNICIPAL PER L'EXERCICI 2019. 
 
La Secretària que subscriu, llegeix el dictamen, següent: 
 
“Primer.- Atès l’article 112 de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les 
bases de règim local, i 162 i següents del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 
5 de març pel que s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les 
Hisendes Locals, que assenyala que les entitats locals elaboraran i 
aprovaran anualment un pressupost únic en el qual s’integraran, els 
pressupostos de la pròpia entitat, els dels organismes autònoms  i els de les 
societats municipals (en el cas que ens ocupa al no existir organismes 
autònoms ni societats municipals, el pressupost que es sotmet a aprovació 
és el de la pròpia entitat ). 
 
Segon.- Atès que l’article 164 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de 
març pel que s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les Hisendes 
Locals, estableix que els ens locals elaboraran i aprovaran anualment un 
pressupost general en el que s’integraran, el pressupost de la pròpia entitat, 
els dels organismes autònoms dependents de la mateixa, i els estats de 
previsió de despeses i ingressos de les societats mercantils amb capital 
social íntegrament municipal. Atès que l’article 165 i següents estableixen el 
contingut d’aquest Pressupost general, en el que s’hauran d’integrar els 
estats de despeses, els estats d’ingressos i les bases d’execució, que 
contindran l’adaptació de les disposicions generals en matèria 
pressupostària a l’organització pròpia de cada entitat, així com també com a 
annexos al mateix, els programes anuals d’actuació, inversions i l’estat de 
previsió i moviments del deute, així com el procediment d’elaboració i 
aprovació de dit Pressupost. 
 
Tercer.- En aplicació de la normativa anterior, així com també al contingut 
del Reial Decret 500/1990, de 20 d’abril, que desenvolupa el capítol primer 
del Títol VI de la Llei reguladora de les Hisendes Locals, l’Ordre Ministerial 
EHA/3565/2008, de 3 de desembre, que regula la estructura dels 
pressupostos de les entitats locals i de l’Ordre HAP/1781/2013, de 20 de 
setembre pel que s’aprova la Instrucció del model normal de comptabilitat 



  

  

local, s’ha elaborat el projecte de pressupost municipal per a l’exercici 
econòmic 2017. 
 
Quart.- Atès el que disposa la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, 
d'Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera. 
 
Cinquè.- Atès l’informe emès per la Secretaria-interventora accidental de 
l’Ajuntament. 

ACORDS 
 
Primer.- Aprovar inicialment el Pressupost General de l’Ajuntament de 
Cardona per a l’exercici econòmic del 2019, el qual es presenta anivellat, 
amb un import total, tant en despeses com en ingressos de 5.393.094,63 
Euros, així com les seves Bases d’execució i altra documentació obrant a 
l’expedient, d’acord amb el resum per capítols següent: 
 
 

ESTAT DE DESPESES 
 
 

A ) OPERACIONS CORRENTS 
 
Capítol 1. Despeses de personal 2.056.230,65 € 
Capítol 2. Despeses en béns corrents i serveis 1.567.267,25 € 
Capítol 3. Despeses financeres 30.000,00 € 
Capítol 4. Transferències corrents 456.148,20 € 
Capítol 5. Fons de contingències 3.000,00 € 
 
 

B ) OPERACIONS DE CAPITAL 
 
Capítol 6. Inversions reals 758.897,07 € 
Capítol 7. Transferències de capital 137.924,20 € 
Capítol 9. Passius financers 383.627,26 € 
 
TOTAL DESPESES 5.393.094,63 € 
 
 

ESTAT D’INGRESSOS 
 
 
A ) OPERACIONS CORRENTS  

 
Capítol 1. Impostos directes 2.047.000,00 € 
Capítol 2. Impostos indirectes 22.000,00 € 
Capítol 3. Taxes i altres ingressos 724.840,00 € 
Capítol 4. Subvencions corrents 1.681.450,50 € 
Capítol 5. Ingressos patrimonials 30.089,13 € 
 
 



  

  

             B ) OPERACIONS DE CAPITAL 
 
Capítol 6. Ingressos patrimonials 40.885,64 € 
Capítol 7. Transferències de capital 767.319,36 € 
Capítol 9. Passius financers 79.510,00 € 
 
TOTAL INGRESSOS 5.393.094,63 € 
 
Segon.- Que el pressupost de referència, junt amb les seves Bases 
d’execució, s’exposi al públic durant el termini de quinze dies hàbils, en el 
transcurs dels quals els interessats podran examinar la documentació 
esmentada i presentar reclamacions davant del Ple, d’acord amb allò que 
disposa l’article 169 del RDL 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el text 
refós de la Llei reguladora de les hisendes locals i l’article 20 del Reial 
Decret 500/1990, de 20 d’abril.  
 
Tercer.- En el supòsit que no sigui presentada cap reclamació durant 
l’esmentat termini d’exposició públic, es considerarà definitivament aprovat 
el Pressupost i les Bases d’execució, de forma automàtica, sense necessitat 
d’adoptar cap nou acord exprés, de conformitat amb allò que disposen els 
esmentats articles 169 del RDL 2/2004, de 5 de març, i 20 del Reial Decret 
500/1990, de 20 d’abril. 
 
Quart.- Del pressupost general, definitivament aprovat, se’n publicarà el 
resum per capítols al Butlletí Oficial de la Província (BOP). 
 
Cinquè.- Trametre còpia del Pressupost a l’Administració de l’Estat i al 
Departament de Governació de la Generalitat de Catalunya.” 
 
 
Intervencions: 
 
L'alcalde agraeix la feina dels tècnics de l’ajuntament, especialment els 
vinculats  les unitats de Secretaria i d’Intervenció, així com l’esforç de la 
tinent d’alcalde Aida Molner i la seva dedicació en la confecció del 
pressupost. 
 
 
A continuació dóna la paraula a la tinent d’alcalde delegada d’Hisenda. 
 
 
Pren la paraula la Sra. Molner per explicar el pressupost per a l'any 2019, 
que té un import total de 5.393.094,63€. Les línies bàsiques i estratègiques 
d’aquest pressupost són les següents: l’habitatge, el desenvolupament 
econòmic, els serveis socials i el manteniment de totes les partides de via 
pública. L’ajuntament de Cardona continua amb una reducció continuada 
dels ingressos que deriva tant de la crisi econòmica com de la davallada de 
l’activitat urbanística. S'ha elaborat un pressupost molt ajustat i real en 
quant als ingressos, mirant tots els drets reconeguts que té l'ajuntament 
provinents de les diferents taxes i impostos. S’han mirat totes les partides 



  

  

dels exercicis 2017 i 2018, i s’ha estudiat de manera detallada cada partida. 
El pressupost municipal experimenta una reducció d’un 10,84% respecte de 
l’exercici anterior, degut al capítol 9, de passius financers, perquè l’any 2018 
es va fer un refinançament del préstec ICO, i això suposa una reducció de 
part important de passius financers. 
 
En analitzar les línies estratègiques del pressupost es comprova que les 
partides de via pública es mantenen: manteniment de via pública, 
clavegueram, manteniment de parcs i jardins.. S’hi destinen 60.000€, més 
la despesa de capítol I del personal de la brigada municipal. 
 
A nivell d’habitatge, s'hi destinen més recursos que mai, en tant que 
l’ajuntament disposa d’una tècnica d’habitatge i s’incorporaran un/a tècnic/a 
d’impuls de la borsa de lloguer i un/a administratiu/va per donar suport en 
aquest matèria, a través de la subvenció del Consell Comarcal del Bages.  
També s’ha obtingut una subvenció del Servei d’Ocupació de Catalunya que 
permetrà comptar amb una brigada juvenil per les colònies, després de que 
s’hagin pogut formar aquests joves. D’altra banda, el pressupost contempla 
el pla de foment del lloguer i el pla de foment a la rehabilitació, amb un 
import  de 12.000€, corresponent als ajuts que es donen pels lloguers i 
rehabilitació d’habitatges. El total que es destina a polítiques d’habitatge i 
foment de lloguer és de 226.000 €, i cal sumar-hi la inversió per acabar 
d’adequar la primera pastilla de quatre habitatges de les colònies, on s’hi 
destinen 18.000€. Així mateix recorda que demà s’inauguren els 
allotjaments col·lectius protegits, que no deixen de ser una modalitat 
d’habitatge. 
 
En l’apartat de serveis socials destacar la partida del Pla local de serveis a 
les persones, on s’han desglossat els diferents ajuts. El cost total del servei 
d’atenció social és de 145.000€, perquè a nivell d’estructura es compta amb  
dos assistents socials, una educadora social, dues treballadores familiars a 
temps complert, dos auxiliars de la llar a 20 hores, 2 auxiliars de la llar a 25 
hores i una auxiliar administrativa. 
 
A continuació el tinent d’alcalde delegat de Promoció Econòmica explica les 
partides destinades a desenvolupament local, i l’estructura tècnica amb que 
es compta per tal de portar a terme les polítiques de foment de l’ocupació i 
la reactivació econòmica, subvencionada en gran part per programes del 
Servei d’Ocupació de Catalunya. 
 
Pren la paraula la Sra. Molner i passa a detallar les inversions. El total de 
despesa puja a 758.897,07€, el que es pot considerar un pressupost 
d’inversió molt alt, però l’import més elevat és el relatiu a la continuïtat de 
projectes que ja s’estan executant. 
 
Es preveu la compra de la parcel·la ubicada al carrer Església de La 
Coromina, que vindrà finançada amb ingressos de patrimoni, sempre i quan 
es pugui vendre algun solar del Polígon Industrial. 
 
També es recull la continuïtat del Projecte Cardona Integral Fase I, que és el 



  

  

camp de Vida Activa, i el projecte Cardona Integral Fase II, relatiu a 
l’Auditori Valentí Fuster i per poder rehabilitar la façana del cinema modern. 
S’hi inclou la inversió en infraestructura informàtica de l’ajuntament, per la 
compra de material informàtic. 
 
D’altra banda es recull la inversió relativa a la instal·lació d’una caldera de 
biomassa a l’escola Patrocini, per a la qual s’han obtingut dues subvencions, 
de manera que l’import corresponent als recursos ordinaris és de tan sols 
2.615€. 
 
També es recull la compra d’un equip de sonorització amb altaveu, perquè 
analitzant les despeses que destinem en els lloguers, s’ha cregut necessari 
optar per la seva compra. 
 
Així mateix, es preveuen 8.000€ destinats a acabar la inversió necessària 
per tal de posar en marxa els allotjaments col·lectius protegits i altres 
partides d’inversió com la d’adquisició d’elements i aparells informàtics 
varis, el projecte de millora de l’equipament del mercat municipal 
(il·luminació), el projecte de millora de les piscines municipals i el projecte 
de millora de les colònies Arqués. Igualment s’inclouen les partides per 
acabar d’adequar la llar d’infants Aliret, la reparació del clima de l’Arxiu de 
Graells, material per la policia local i el pla director de la xarxa d’aigua 
potable de Cardona. 
 
Destacar que el 82% del cost de les inversions està subvencionat, un 
10,47% es preveu d’endeutament, un 5,38% com d’ingressos per la venda 
de patrimoni, i un 1,2% de recursos propis. 
 
Pren la paraula l’alcalde i remarca amb el previst en el pressupost es tanca 
tota la inversió del Projecte Cardona Integral, que aporta molt de valor al 
municipi. Pocs governs poder dir que han invertit gairebé cinc milions 
d’euros en els equipaments municipals necessaris, i que d’aquests recursos 
només un 10% han estat amb recursos de l’ajuntament, i que a més un 9% 
d’aquesta aportació de recursos propis són provinents de crèdits de la 
Diputació. En una època, a més, on la Generalitat no ha pogut subvencionar 
inversions com s’havia pogut fer en altres mandats a través del PUOSC. 
Hem recuperat el Cinema Modern i s’ha transformat en un  auditori, el camp 
de vida activa ja és una realitat, s’està executant la rotonda per part de la 
Diputació de Barcelona, s’han condicionat 12 km de rutes saludables, s’ha 
arranjat el Camí Nou com fa temps que es reclamava... En definitiva, les 
inversions estan fetes i pagades, sense que això hagi significat endeutar 
l’ajuntament, de manera que destaca l’esforç d’aquest govern per 
aconseguir els recursos necessaris per les diferent actuacions, en uns temps 
molts difícils. 
 
Avui es presenta un pressupost que mira al futur i que recull els eixos 
estratègics que es consideren clau. Un eix bàsic és l’habitatge, on es preveu 
un esforç d’inversió més gran que mai, la posada en funcionament dels 
allotjaments protegits i la inversió per poder disposar de quatre 
allotjaments socials a les Colònies. 



  

  

  
Un altre eix estratègic important, com ha explicat el tinent d’alcalde, és el 
desenvolupament econòmic. Hem creat una estructura important per tirar 
endavant la reactivació de Cardona, fent una aposta decidida per potenciar 
un territori que creu en ell mateix, per tirar endavant polítiques d’ocupació, 
de creació de llocs de treball, d’empresa, d’emprenedoria, per consolidar les 
nostres empreses i portar-ne de noves. En aquest sentit, també anuncia 
que a finals d’any es va aconseguir una subvenció de la Diputació de 
Barcelona per finançar l’avantprojecte del nou Polígon Industrial de La Cort 
II, i que s’està negociant amb l’INCASOL per tirar-ho endavant. 
  
El manteniment de serveis bàsics també són una prioritat. I també ho és la 
millora dels espais públics de Cardona i el nucli antic. 
 
D’altra banda, amb el Pla local de les persones es compta amb  un equip de 
professionals dedicats als serveis socials i les polítiques d’atenció a la 
ciutadania, arribant a més de quaranta domicilis on es presta servei a 
persones que ho necessiten. I destaca que l’ajuntament pugui prestar tots 
aquests serveis tot i la limitació de recursos que té. Cal posar en valor tots 
els serveis que es presten, que no són pocs, i entre d’altres posa l’exemple 
de l’Escola d’Adults, on amb una sola professora es formen noranta-cinc 
persones . Cal agrair la feina d’aquesta professional, així com de tota la 
resta que permeten tirar endavant aquests serveis bàsics per als ciutadans. 
 
Per tant, l’aposta que es reflexa en el pressupost és estabilitzar els recursos 
pels serveis bàsics de la població, però emfatitzant el desenvolupament 
econòmic, l’ocupació, l’empresa, l’habitatge, els serveis socials i allò que 
afecta el dia a dia de la població, com és la millora de la via pública. 
A nivell turístic, dir que enguany la Fundació Cardona Històrica superarà el 
milió d’euros de pressupost, 100.000 dels quals destinats a la 
comercialització. I que hi ha projectes engrescadors en l’àmbit de la salut 
que, tot i que no comportaran més recursos d’inversió, sí que projectaran 
Cardona al món. 
 
També vol destacar l’aposta per inversions sostenibles, que s’inicia amb la 
caldera de biomassa de l’escola del Patrocini, i que no només és important 
que ve finançada gairebé completament a través de subvencions, sinó 
també per l’estalvi energètic que comportarà a l’Ajuntament de Cardona. 
Destaca, així mateix, que amb el previst en el pressupost es pot concloure 
la inversió de millora de l’escola bressol municipal, que aquest any quedarà 
enllestida, juntament amb la relativa al Patrocini. S’hi han invertit 80.000€ i 
si tot va bé, podrem invertir-hi en els propers anys més de 300.000€ 
juntament amb la Generalitat. 
 
 
A continuació, l’alcalde dóna la paraula als grups municipals. 
 
 
El Sr. Jordi Casas, portaveu del Grup Municipal del PSC, diu que és el 
regidor del plenari que ha aprovat més pressupostos municipals, en tant 



  

  

que aquest ja en serà l’onzè, i constata en el pressupost que es sotmet a 
aprovació la mateixa línia continuista i poc il·lusionant que els darrers anys. 
Els darrers dos o tres anys va semblar que es feia una aposta decidida per 
la promoció econòmica, incentivant l’emprenedoria, potenciant el comerç, 
fomentant la promoció d’habitatge i intentant captar nova població. Tot el 
que està fent l’equip de govern els sembla valorable, però creuen que no es 
tradueix en uns resultats constatables en la vida real. S’ha de continuar 
treballant i buscant més recursos perquè tingui un efecte positiu i directe en 
la ciutadania. Valora la feina que s’ha fet, però els resultats no s’acaben de 
notar i de traduir en una millora constatable. 
 
Sap que els pressupostos estan molt encotillats, perquè els ingressos són 
limitats i  han de permetre pagar els diferents serveis, el personal i totes les 
despeses ordinàries, de manera que queda molt poc marge per buscar 
projectes que siguin engrescadors. A tot això s’hi ha de sumar la pèrdua de 
l’aportació econòmica d’ERCROS i la davallada demogràfica que implica la 
reducció de les aportacions de la participació en els ingressos de l’estat. 
Com ja ha dit en altres ocasions, i sempre ha quedat en un calaix, caldria 
un gran acord de totes les forces que pugui plantejar solucions per no haver 
de dependre sempre de subvencions i d’aportacions com els de la Fundació 
SHE. Cal treballar per poder disposar de majors recursos propis. 
 
Tot i això, des del seu grup són realistes i sap que, possiblement, si ocupés 
el lloc de la tinent d’alcalde, no tindria més remei que plantejar uns 
pressupostos semblants. Consideren que fins a l’any 2022 l’ajuntament 
estarà molt limitat en els seus plantejaments perquè s’han de pagar les 
amortitzacions del préstec ICO i només es podrà recorre a préstecs “tous” 
com els de la Diputació de Barcelona. 
 
No entrarà a valorar les partides perquè ja van ser explicades a la comissió 
informativa, però si que vol parlar de les inversions, perquè hi ha temes que 
no acaba de veure clars. Des dels darrers pressupostos hi havia el 
compromís de l’estudi de viabilitat de la residència, que ha passat a estar 
previst aquest any i valora que hi hagi el compromís per tirar-lo endavant. 
Les inversions pugen a 750.000€, però una tercera part és pel tema de les 
modificacions del camp de vida activa, i no ho acaba de veure com a 
inversió. També es preveu la compra del terreny de la Coromina però  no 
saben a què va destinat. Pel que fa a la caldera de biomassa pel Patrocini, 
ho veuen bé, perquè saben que aquest sistema va donar bons resultats en 
l’edifici de la Residència, de manera que si funciona caldria preveure anar-
ho implantant als diferents edificis públics. 
 
Per tot això, els hauria agradat votar a favor dels pressupostos, però el seu 
grup es quedarà a mitges i optarà per l’abstenció.  
 
L’alcalde dóna les gràcies al senyor Casas i remarca el valor d’aquesta 
proposta de pressupostos en tant que l’Ajuntament ha tingut una reducció 
dels ingressos i tot i això s’han pogut mantenir tots els serveis dels 
ciutadans, i a més se’n posaran en marxa de nous, com els allotjaments 
col·lectius protegits o l’espai de coworking. 



  

  

  
L’ambició es demostra en els cinc milions d’euros invertits en equipaments 
durant aquests anys i en totes les inversions realitzades en les millores dels 
carrers i espai públic. En aquests moments, a part dels allotjaments 
protegits, les colònies i la rotonda, estem licitant més de mig milió d’euros 
d’inversió per al polígon industrial de la Cort. Tot això diu molt de l’esforç 
d’aquest govern que està parlant de polítiques reals en tots els àmbits que 
es consideren estratègics. 
 
A part del que ja han comentat, hi ha molts actuacions que s’han 
desenvolupat i que s’han de posar de relleu. S’ha fet un procés participatiu 
per definir què volem fer a les colònies, amb un pla d’actuació a tres, sis i 
deu anys per executar-lo, que ja s’està complint i està contemplat en el 
pressupost del 2019. Hi ha inversions a l’escola pública, amb cent mil euros, 
per a la llar d’infants municipal i l’escola del Patrocini, a més de totes les 
inversions fetes a la Coromina, l’enllumenat del carrer Sant Jordi, l’estació 
d’autobusos, les millores a la llera del riu i el llac. 
 
Respecte el solar de la Coromina, la decisió la prendran els veïns. És un 
solar urbanitzable de planta baixa més tres plantes pis. Consideren que cal 
fer nova la plaça Àngel Guimerà de la Coromina i que l’acord a que s’ha 
arribat amb el SAREB és bo, perquè suposa poder adquirir el solar per 
40.000€. Aquesta adquisició podrà ser efectiva si venem el solar que té 
l’ajuntament darrera de la deixalleria. 
 
Hem tingut la mala sort de no poder invertir amb recursos ordinaris, però la 
majoria de les inversions s’han fet amb subvencions, amb un gran esforç 
per aconseguir-les, i sense incrementar l’endeutament, tret del préstecs del 
programa de Caixa de Crèdit o l’ICO que es va haver de demanar per poder 
pagar les factures pendents de pagament. Retornar un crèdit de 1,8 milions 
que vam haver de demanar per pagar factures i no per fer inversions és 
molt dur, però esperen poder-lo amortitzar abans del 2022, i no endeutar a 
l’ajuntament. 
 
A nivell econòmic, l’ajuntament l’any 2014 partia de pagar més de 100.000 
euros de crèdit bancari amb interessos i a dia d’avui s’ha reduït fins als 
30.000 euros. 
 
Per tot això, a l’equip de govern li agradaria que els grups votessin a favor 
aquests últims pressupostos, perquè creuen que també recullen les seves 
prioritats, tot i que hi hagi algunes diferents. 
 
El Sr. Casas valora molt el treball que s’ha fet, i reconeix que és complicat 
plantejar un altre tipus de pressupost, donades les limitacions existents, 
però consideren que no plantegen propostes prou engrescadores com per 
votar-hi a favor. 
 
 
Intervé el senyor Joan Jané, en representació del Grup Municipal del 
PDeCAT. Comenta que per ell, a diferència del Sr. Casas,  són els primers 



  

  

pressupostos que afronta, de manera que no té el nivell de coneixements i 
experiència prèvia del portaveu socialista per poder analitzar totes les 
partides i implicacions pressupostàries. 
 
Agraeix l’esforç que han fet per explicar el pressupost detalladament i 
destaca que tot i ser un govern format per una sola força política que 
governa en majoria, és important que hi hagi consens amb els regidors i 
regidores de tots els partits, així com amb la població, en tant que poden 
aportar altres idees i plantejaments, i això és especialment important en un 
moment com l’actual, en que la situació de Cardona és crítica. 
 
Entrant en temes concrets, en l’àmbit de la promoció econòmica que porta a 
terme l’Agència de Desenvolupament Local de Solsona i Cardona, el seu 
grup valora positivament que s’hagi fet aquesta aposta per la cooperació 
entre territoris, però diu que els agradaria poder valorar el resultat concret 
de la feina realitzada, amb números concrets de quantes persones i joves 
han estat contractades, quantes empreses s’han creat, etc. En definitiva, 
veient la traducció de l’esforç efectuat a nivell de resultats. 
 
Pel que fa a les línies mestres del pressupost a nivell d’habitatge i promoció 
del polígon, consideren fonamental apostar per aquests dos àmbits, però 
tenen dubtes que funcioni l’aposta per la rehabilitació de les Colònies 
Arquers tal i com està plantejada. Cal vigilar que no es converteixi en un 
espai diferenciat sinó integrat amb el poble, de manera que si a més llarg 
termini s’hi pot emplaçar una residència o altres equipaments, no quedi com 
un espai marginat, amb diferencies socials a nivell de població. 
 
Pel que fa a les inversions en infraestructures, el seu grup valora 
positivament les actuacions que s’han plantejat, però creuen que és 
important dotar-les d’activitat i que aquesta activitat sigui de qualitat, tant 
pel que respecta a l’auditori com al camp de vida activa. S’han d’omplir de 
contingut i fomentar que permetin avançar en la reactivació econòmica de 
Cardona. 
  
El seu grup no disposa del suficient coneixement per veure aspectes 
concrets a esmenar en els pressupostos, però sí que veuen previsions a 
l’alça en algunes partides d’ingressos. 
 
D’acord amb això, no hi votaran en contra, però no consideren que la 
proposta de pressupostos els convenci com per votar-hi a favor. 
 
També considera que seria positiu tenir escoltar aquells ciutadans i entitats 
que poden aportar i plantejar propostes que puguin ajudar a reactivar 
Cardona i apostar per la participació d’aquella ciutadania que aporti idees 
per tal que el municipi avanci i es trobin noves possibilitats de futur. 
 
El Sr. Estruch intervé i diu que no sap a què es refereixen quan fan 
referència a escoltar i a la participació ciutadana. Comenta que aquest 
govern està al carrer, als serveis, al comerç, amb les entitats i als barris i 
que sempre s’ha caracteritzat per escoltar a tothom. Si es refereixen a que 



  

  

no s’han escoltat les seves propostes, tampoc ho entén perquè el seu grup  
no ha plantejat cap suggeriment a la proposta de pressupost que l’equip de 
govern els va exposar fa un mes. No poden dir que no s’està fent cas a les 
seves idees quan no n’estan aportant cap. 
 
I pel que fa al que comenten de la rehabilitació de les colònies, diu que per 
al seu grup mai ha estat un barri marginal, sinó un lloc magnífic on havien 
viscut més de mil persones i que contribueix a la riquesa del poble. El que 
volen és que sigui un espai per tothom i que tot el municipi se senti seu. Els 
habitatges que s’han rehabilitat s’han de mantenir, per tant el que està 
promovent l’equip de govern és poder-los arranjar i posar a disposició. 
 
Respecte el tema de la necessitat de dinamitzar l’auditori i el camp de vida 
activa, consideren que fins a data actual s’han promogut ambdós 
equipaments i ha de continuar sent així. A més consideren encertat que la 
gestió de l’auditori la realitzi la Fundació Cardona Històrica, perquè 
d’aquesta manera les activitats que s’hi desenvolupen es costegen amb els 
ingressos de la fundació i no amb els diners de tota la ciutadania. 
 
Per a l’equip de govern totes les idees són importants i s’acullen 
positivament i prova d’això és que s’han portat a terme deu processos 
participatius en els darrers vuit anys, i que mai s’ha negat ca cap informació 
a ningú. Per tant, poden posar propostes concretes sobre la taula i tenir el 
total convenciment que es debatran. 
 
El senyor Jané intervé per aclarir que quan ha dit que les colònies eren 
marginals es referia a les infraestructures, és a dir, que l’espai públic no 
està en condicions i això fa que la gent que hi viu pateixi aquesta manca 
d’inversió. 
 
 
Votació: 
 
La Presidència sotmet el dictamen a votació, que s’aprova per 7 vots a favor 
del Grup Municipal d’ERC (7) i 3 abstencions del Grup Municipal del PDECAT 
(2) i del Grup Municipal del PSC (1). 
 
 
 
3.1.2.- EXPEDIENT 67/2019. DICTAMEN RELATIU A L'APROVACIÓ 
DE LA PLANTILLA DE PERSONAL PER L'EXERCICI 2019. 
 
La Secretària que subscriu, llegeix el dictamen, següent: 
 
“ANTECEDENTS DE FET 
 
Primer.- La plantilla de personal de l’Ajuntament de Cardona actual és la 
següent: 



  

  

 

PERSONAL FUNCIONARI

Subescala Secretaria-Intervenció

     Secretari/ària-Interventor/a A1 1 1

Escala d'administració general

     Subescala tècnica A1 1 1

     Subescala administrativa C1 6 6

Escala d'administració especial

Subescala tècnica

     Arquitecte/a A1 1 1

     Enginyer/a A1 1 1

     Tècnic/a arqueòleg A1 1 1

     Tècnic/a arxiver/a A1 1 1

     Tècnic/a d'intervenció i serveis econòmics A2 1 1

     Tècnic/a mig aparellador/a A2 1 1

Subescala de serveis especials

Classe comeses especials

     Auxiliar de biblioteca C2 1 1

Classe policia local

     Sergent C1 1 1

     Caporal C1 1 1

     Agent C1 5 3 8

PERSONAL LABORAL 

     Tècnic/a mig aparellador/a A2 1 1

     Treballador/a social A2 1 1

     Educador/a social A2 1 1

     Tècnic/a de promoció econòmica A2 1 1

     Tècnic/a d'esports A2 1 1

     Professor/a escola d'adults A2 1 1

     Tècnic/a de comunicació i participació A2 1 1

     Tècnic/a mig d'habitatge A2 1 1

     Auxiliar administratiu C1 3 3

     Treballador/a familiar C2 1 1 2

     Auxiliar de la llar C2 1 1 2

     Monitor de la ludoteca C2 1 1

Personal d'oficis

     Oficial cap de brigada C2 1 1

     Oficial 1a de serveis varis (brigada) C2 3 3 6

     Operari de brigada E(AP) 1 2 3

     Peó-Conserge d'instal·lacions municipals E(AP) 1 1

     Conserge d'edificis i instal·lacions municipals E(AP) 1 1 2

Ocupades Vacants Total

Funcionaris d'habilitació estatal

PLANTILLA  DE PERSONAL ANY 2018

Grup-

Subgrup

Places

 
 
Segon.- La plantilla de personal per al 2019 seria la següent: 
 



  

  

PERSONAL FUNCIONARI

Subescala Secretaria-Intervenció

     Secretari/ària-Interventor/a A1 1 1

Escala d'administració general

     Subescala tècnica A1 1 1

     Subescala administrativa C1 6 6

Escala d'administració especial

Subescala tècnica

     Arquitecte/a A1 1 1

     Enginyer/a A1 1 1

     Tècnic/a arqueòleg A1 1 1

     Tècnic/a arxiver/a A1 1 1

     Tècnic/a d'intervenció i serveis econòmics A2 1 1

     Tècnic/a mig aparellador/a A2 1 1

Subescala de serveis especials

Classe comeses especials

     Auxiliar de biblioteca C2 1 1

Classe policia local

     Sergent C1 1 1

     Caporal C1 1 1

     Agent C1 6 2 8

PERSONAL LABORAL 

     Tècnic/a mig aparellador/a A2 1 1

     Treballador/a social A2 1 1

     Educador/a social A2 1 1

     Tècnic/a de promoció econòmica A2 1 1

     Tècnic/a d'esports A2 1 1

     Professor/a escola d'adults A2 1 1

     Tècnic/a de comunicació i participació A2 1 1

     Tècnic/a mig d'habitatge A2 1 1

     Auxiliar administratiu C1 3 3

     Treballador/a familiar C2 1 1 2

     Auxiliar de la llar C2 1 1 2

     Monitor de la ludoteca C2 1 1

Personal d'oficis

     Oficial cap de brigada C2 1 1

     Oficial 1a de serveis varis (brigada) C2 6 6

     Operari de brigada E(AP) 3 3

     Peó-Conserge d'instal·lacions municipals E(AP) 1 1

     Conserge d'edificis i instal·lacions municipals E(AP) 1 1 2

PLANTILLA  DE PERSONAL ANY 2019

Grup-

Subgrup

Places

Ocupades Vacants Total

Funcionaris d'habilitació estatal

 
 
Tercer.- La plantilla anterior resulta de: 
 

1. Un policia laboral en pràctiques, ha superat el període de prova 
corresponent i ha passat a obtenir la plaça definitivament. 

 



  

  

2. Les regularitzacions efectuades una vegada s’han repassat els 
expedients del personal de brigada, i validada la situació de cada 
plaça, si ocupada o no definitivament. 

 
 
FONAMENTS JURÍDICS 
 
Primer.- Es conseqüència del principi d’autonomia municipal reconegut a 
l’article 140 de la Constitució, la competència sobre l’autoorganització dels 
ens locals tal com estableix l’article 4art de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les bases del règim local i l’article 8, núm. 1, del Text refós 
de la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 
 
L’autoorganització s’exerceix servint els interessos públics que els són 
encomanats i d’acord al principi d’eficàcia, en virtut de l’article 6 de la Llei 
de bases i l’article 7, núm. 1 de la Llei municipal i de règim local de 
Catalunya. 
 
Segon.- En l’àmbit del personal al servei dels ens locals, les facultats 
d’autoorganització es desenvolupen a través de la plantilla i relació de llocs 
de treball (articles 283 i següents del Text refós de la Llei municipal i de 
règim local de Catalunya). 
 
L’article 27, punt 1 del Decret 214/1990, de 30 de juliol, pel qual s’aprova 
el reglament del personal al servei dels ens locals permet la modificació de 
la plantilla amb posterioritat a l’aprovació del pressupost durant l’any de la 
seva vigència, per respondre a l’establiment de nous serveis, per a 
l’ampliació, supressió i millora dels existents que no admetin demora per a 
l’exercici següent, com també si respon a criteris d’organització 
administrativa interna”. 
 
S’han tingut presents els articles 69 i 72 de l’EBEP, i l’article 22.3.i) de la 
Llei 7/1985, de 2 d’abril, de Bases del règim local, els articles 291 i 294 del 
Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, que aprova el Text refós de la Llei 
municipal i del règim local de Catalunya, acreditant-se el compliment dels 
requeriments exigits per l’article 21.1.2 i 21.2 de la Llei 36/2014, de 28 de 
desembre, de Pressupostos generals de l’Estat. 
 
Tercer.- És competència del Ple la tramitació de la modificació de la plantilla 
i de la RLT: article 52, núm. 2, j) del Text refós de la Llei municipal i de 
règim local de Catalunya, pel qual s’aprova la Llei municipal i de règim local 
de Catalunya. Donat que es tracta d’actes administratius amb pluralitat de 
destinataris s’ha de publicar íntegrament al BOP i al DOGC. 
 
Tanmateix, pel que fa al procediment, la modificació de la plantilla exigeix la 
mateixa tramitació que l’aprovació del pressupost o de les seves 
modificacions: article 126.3 del Text refós de les disposicions vigents en 
matèria de règim local, aprovat per RD legislatiu 781/1986, de 18 d’abril. 
 



  

  

Quart.- La proposta de plantilla respecte els límits continguts als articles 18 
i 19 de la Llei 6/2018, de 3 de juliol, de pressupostos generals de l’Estat per 
l’any 2018, específicament pel que fa al límit de la massa salarial del 
personal laboral i les limitacions a la incorporació d’efectius. 
 
 
Pels motius anteriors, aquesta Comissió Informativa proposta al Ple de la 
corporació l’adopció dels següents: 
 

ACORDS 
 
Primer.- Aprovar inicialment la plantilla de personal de l’Ajuntament de 
Cardona per l’exercici 2019, següent: 
  

 
 



  

  

Segon.- Sotmetre l’acord anterior a informació pública per termini de 
quinze dies mitjançant anunci a publicar al BOP i al taulell d’anuncis de 
l’ajuntament, als efectes de que es puguin formular reclamacions o 
reclamacions. El termini d’informació pública es començarà a comptar des 
de l’endemà de l’anunci de publicació. Cas que no es presentin reclamacions 
o al·legacions, l’acord esdevindrà aprovat definitivament. Tanmateix, cas 
que es presentin reclamacions o al·legacions, s’haurà de convocar Ple dins 
dels trenta dies següents a la finalització del període d’informació pública als 
efectes de resoldre i, en el seu cas, aprovar definitivament l’acord. 
 
Tercer.- Aprovat definitivament l’acord, publicar-ho íntegrament al BOP i 
al DOGC, a quina publicació s’afegirà, si s’escau, les modificacions en la 
relació de llocs de treball.” 
  
 
Intervencions: 
 
L’alcalde dóna la paraula a la Sra. Aida Molner, tinent d’alcalde delegada 
d’Hisenda, per tal que expliqui el dictamen. 
 
 
La Sra. Molner, explica que tal i com es va avançar en la comissió 
informativa, la plantilla que s’aprova no experimenta cap canvi respecte 
l’exercici anterior però que haurà de ser objecte de modificació un cop es 
jubilin anticipadament el sergent i un agent de la Policia Local. Quan això es 
produeixi la intenció és amortitzar aquests dos llocs de treball i, per tant, 
modificar la plantilla. També es preveu modificar i sotmetre a aprovació del 
Ple la relació de llocs de treball de l’Ajuntament. 
 
 
A continuació, l’alcalde dóna la paraula als grups municipals, que no 
intervenen. 
 
 
Votació: 
 
La Presidència sotmet el dictamen a votació, que s’aprova per unanimitat 
dels 10 membres presents, dels 11 que composen la Corporació. 
 
 
 
3.1.3.- EXPEDIENT 30/2019. DICTAMEN RELATIU L'APROVACIÓ 
DELS INCREMENTS RETRIBUTIUS AL PERSONAL MUNICIPAL PER A 
L'EXERCICI 2019. 
 
La Secretària que subscriu, llegeix el dictamen, següent: 
 
“Aprovació dels increments retributius al personal municipal per a l’exercici 
2019. 
 



  

  

Primer.- Atès que l’article 3.Dos del Reial Decret llei 24/2018, de 21 de 
desembre, pel que s’aproven mesures urgents en matèria de retribucions en 
l’àmbit del sector públic, disposa que per l’any 2019, les retribucions del 
personal al servei del sector públic no podran experimentar un increment 
global superior al 2,25% respecte de les vigents a 31 de desembre de 2018, 
en termes d’homogeneïtat per als dos períodes de la comparació, tant pel 
que fa a efectius de personal com a la seva antiguitat, sense considerar les 
despeses d’acció social que no podran experimentar cap increment. 
 
Segon.- Atès que addicionalment, si l’increment del Producte Interior Brut 
(PIB) a preus constants del 2018 arribés o superés el 2,5% s’afegiria, amb 
efectes d’1 de juliol de 2019, un altre 0,25% d’increment salarial. Per un 
increment inferior al 2,5%, l’increment disminuirà proporcionalment en 
funció de la reducció que s’hagi produït sobre aquest 2,5%. 
 
Tercer.- Atès que a més, es podrà autoritzar un increment addicional del 
0,25% de la massa salarial per, entre altres mesures, la implantació de 
plans i projectes de millora de la productivitat o l’eficiència, la revisió de 
complements específics entre llocs amb funcions equiparables, 
l’homologació de complements de destí o l’aportació a plans de pensions. En 
les administracions i resta d’entitats del sector públic definit en aquest 
article en situació de superàvit pressupostari en l’exercici 2018, aquest 
increment addicional podrà arribar al 0,3%. 
 
Quart.- Atès que per acord plenari de data 23 de juny de 2015, es va 
establir que les retribucions i indemnitzacions del personal electe, 
s’equiparen al sistema de retribucions bàsiques establertes pel personal 
funcionari, essent d’aplicació el que es prevegi en els Pressupostos Generals 
de l’Estat. 
 
 
L'Alcalde-President, previ informe de la Comissió informativa, proposa al Ple 
de la Corporació, l'adopció dels següents 
 

ACORDS 
 
Primer.- Aprovar els increments previstos en el Reial Decret llei 24/2018, 
de 21 de desembre, pel que s’aproven mesures urgents en matèria de 
retribucions en l’àmbit del sector públic, del 2,25% a les retribucions del 
personal municipal i dels càrrecs electes (així com de les indemnitzacions 
per assistència a òrgans col·legiats), des de l’1 de gener de 2019. 
 
Segon.- L’increment de les retribucions del personal municipal i dels càrrecs 
electes, s’aplicarà a partir de la nòmina del mes de gener de 2019, pel que 
si no fos possible tècnicament abonar-se durant aquest mateix mes, es 
pagaria conjuntament amb la nòmina del mes de febrer com endarreriment 
meritat del mes anterior. 
 
Tercer.- Comunicar dit acord als representants dels treballadors i 
publicar-lo al Portal de transparència.” 



  

  

 
 
 
Intervencions: 
 
L'alcalde explica que el Govern espanyol ha aprovat l’increment de 
retribucions dels empleats públics. L’equip de govern hi està d’acord, en 
tant que això permet recuperar les retallades que havien patit anteriorment. 
  
S’aplica la pujada del 2,25% del sou dels empleats municipals tal i com 
marca la Llei. Hi ha un 0.5% que serà d’aplicació depenent del PIB, i un 
0,25% que és objecte de negociació col·lectiva.  
 
 
A continuació, l’alcalde dóna la paraula als grups municipals. 
 
 
El Sr. Jordi Casas, portaveu del Grup Municipal del PSC, pregunta si tots els 
funcionaris han cobrat el que tenien pendent de les pagues extres. 
 
L’alcalde contesta que sí. 
 
 
Votació: 
 
La Presidència sotmet el dictamen a votació, que s’aprova per unanimitat 
dels 10 membres presents, dels 11 que composen la Corporació. 
 
 
 
3.1.4.- EXPEDIENT 2056/2017. DICTAMEN RELATIU A LA 
CONTRACTACIÓ DEL SERVEI DE NETEJA D’EDIFICIS, LOCALS I 
DEPENDÈNCIES MUNICIPALS DE L’AJUNTAMENT DE CARDONA, 
MITJANÇANT PROCEDIMENT OBERT. 
 
La Secretària que subscriu, llegeix el dictamen, següent: 
 
“Antecedents 
  
L’Ajuntament de Cardona ha previst iniciar l’expedient de contractació del 
servei de neteja d’edificis, locals i dependències municipals i procedir a la 
redacció dels plecs de clàusules administratives i tècniques particulars que 
ha de regir l’adjudicació de l’esmentada contractació mitjançant 
procediment obert. 
  
Redactats els corresponents Plecs de clàusules administratives particulars i 
el de prescripcions tècniques que han de regir la contractació del servei de 
neteja edificis, locals i dependències municipals subjecte a regulació 
harmonitzada per procediment obert. 
  



  

  

En data 11 de gener de 2019 s’ha emès el corresponent informe justificatiu 
del contracte de servei de neteja d’edificis, locals i dependències municipals, 
que consta a l’expedient. 
  
La despesa derivada d’aquesta contractació es farà efectiva amb càrrec a les 
partides pressupostàries dels pressupostos dels exercicis corresponents, 
següents: 
  
C12 1331 22700 
D01 3331 22700 
D02 3330 22700 
D03 3332 22700 
D05 3420 22700 
D05 3422 22700 
D06 3421 22700 
D09 3120 22700 
D13 3370 22700 
D14 3371 22700 
  
  
Fonaments de Dret 
  
Es licita un contracte de serveis, que té caràcter administratiu de 
conformitat amb la previsió de l’article 25 de la LCSP. El contracte es regeix 
pel Plec de prescripcions tècniques i el plec de clàusules administratives 
generals les clàusules dels quals es consideren part integrant del contracte. 
  

a) Llei 9/2017, de 8 de novembre, de contractes del sector públic. 
b) Reial decret 817/2009, de 8 de maig, pel qual es desenvolupa 

parcialment la Llei 30/2007, de 30 d’octubre, de contractes del sector 
públic.  

c) Reial decret 1098/2001, de 12 d’octubre, pel qual s’aprova el 
Reglament General de la Llei de contractes de les administracions 
públiques, en tot allò no modificat ni derogat per les dues 
disposicions esmentades anteriorment.  

d) Decret 107/2005, de 31 de maig, de creació del Registre Electrònic 
d’Empreses Licitadores.  

e) Directiva 2014/24/UE del Parlament Europeu i del Consell, de 26 de 
febrer de 2014,sobre contractació pública que deroga la Directiva 
2004/18/CEE.  

f) Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim local.  
g) Text refós de règim local aprovat pel Reial decret legislatiu 781/1986, 

de 18 d’abril.  
h) Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, aprovat 

pel Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril (d’ara endavant 
“TRLMRLC”).  

i) Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del procediment administratiu comú de 
les administracions públiques.  

j) Llei 26/2010, de 3 d’agost, de règim jurídic i de procediment de les 
administracions públiques de Catalunya  



  

  

k) Decret 107/2005, de 31 de maig, de creació del Registre electrònic 
d’empreses licitadores de la Generalitat de Catalunya.  

l) Llei 59/2003, de 19 de desembre, de signatura electrònica.  
m) Llei 29/2010, de 3 d’agost, de l’ús dels mitjans electrònics al sector 

públic de Catalunya.  
n) Llei 25/2013, de 27 de desembre, d’impuls de la factura electrònica i 

creació del registre comptable de factures en el sector públic.  
o) Llei 15/1999, de 13 de desembre, de protecció de dades de caràcter 

personal, i el Reial decret 1720/2007, de 21 de desembre, pel qual 
s’aprova el Reglament de desenvolupament de la Llei orgànica 
15/1999, de 13 de desembre (d’ara endavant RLOPD).  

  
El valor estimat del contracte és de 423.160,04 € IVA exclòs (512.023,64 € 
IVA inclòs). Aquest valor comprèn el termini d’execució que és de 2 anys 
més dos anys de pròrroga (1+1). 
  
El VEC s’ha calcular de la manera següent: 
  

Concepte Base imposable 
Pressupost base de licitació 211.580,02 € 
Pròrrogues 211.580,02 € 
  
El valor anual del contracte és de 105.790,01 € IVA exclòs. (128.005,91 € 
IVA inclòs). 
  
A tots els efectes, s’entendrà que les ofertes presentades pels licitadors 
comprenen, no només el preu del contracte, sinó també l’IVA i els altres 
tributs que li siguin d’aplicació segons les disposicions de la normativa 
vigent. En tot cas, la quantitat corresponent a l’IVA figurarà com a partida 
independent i per la comparació de l’element “preu” en les ofertes es tindrà 
en compte, exclusivament, el preu sense IVA. 
  
El preu consignat és indiscutible, no admetent-se cap prova d'insuficiència i 
porta implícits tots els conceptes. 
  
S’han complert els tràmits reglamentaris per tal d’assegurar l’existència de 
crèdit suficient i adequat per al pagament dels serveis que són objecte 
d’aquest contracte. 
  
De conformitat amb l’article 28 de la LCSP, les necessitats i les causes 
d’idoneïtat que justifiquen la contractació són: 
  

a) Vist que la naturalesa i extensió de les necessitats que es pretenen 
cobrir són competència municipal de conformitat amb l’article 25.2.n) 
de la Llei 7/1985, de 2d’abril, Reguladora de les bases de règim local, 
és competència pròpia de l’Ajuntament la matèria de manteniment i 
conservació dels edificis, locals i dependències de titularitat municipal. 

 
b) L’Ajuntament no disposa de personal o mitjans propis per a la 



  

  

prestació dels serveis de neteja encomanats. 
 

Per a prestar el servei de neteja dels edificis municipals, l’empresa 
adjudicatària haurà de mantenir un nivell d’higiene dels edificis 
municipals equivalent o superior als fixats en la normativa d’higiene, 
seguretat i prevenció de riscos laborals, i per això haurà de subrogar-
se el personal adscrit actualment al servei, de conformitat amb el 
conveni col·lectiu del sector. 

 
c) Els mitjans que es necessiten per satisfer les necessitats i la idoneïtat 

del contracte són les que consten al plec de clàusules tècniques 
particulars. 

  
  
De conformitat amb l’article 116.4.g) de la LCSP, no és idoni dividir l’objecte 
del contracte en lots perquè: 
  

1. La naturalesa del contracte, no justifica dividir el servei en lots, atès 
que el servei de neteja que s’ha de realitzar, és similar en els diferents 
edificis.  

 
2. Vist que el personal que realitza el servei de neteja es subrogat per 

l’adjudicatari, considerem que per salvaguardar els drets laborals dels 
treballadors, el més convenient és no fragmentar el servei en lots, per 
tal que les jornades laborals siguin el més complertes possible.  

 
3. Realitzar el servei de neteja a través de diferents adjudicataris, 

considerem que no repercuteix en una millora del servei, i a efectes de 
seguiment del contracte és poc eficient.  

 
De conformitat amb l’article 7.3 de la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, 
d’Estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera, aquest contracte no 
està subjecte al principi d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera. 
  
El procediment d’adjudicació del contracte és el procediment obert de 
conformitat amb l’article 156 i següents de la LCSP. 
  
L’òrgan competent per a aquesta contractació, de conformitat amb la 
disposició addicional segona de la LCSP, és el Ple qui té l’atribució per dur a 
terme les contractacions i concessions de tota classe quan el seu import 
superi el 10% dels recursos ordinaris del pressupost ni, en qualsevol cas els 
6.000.000,00 euros; incloses les de caràcter plurianual quan la seva durada 
no sigui superior a quatre anys, sempre que l’import acumulat de totes les 
anualitats no superi ni el percentatge indicat referit als recursos ordinaris 
del Pressupost del primer exercici ni la quantia assenyalada.  
 
  
L'Alcalde-President, previ informe de la Comissió informativa, proposa al Ple 
de la Corporació, l'adopció dels següents 
  



  

  

ACORDS 
  
Primer.- Aprovar l’expedient de contractació i el plec de clàusules 
administratives particulars i el Plec de clàusules de  prescripcions tècniques 
per a la contractació del servei de neteja edificis, locals i dependències 
municipals. 
  
Segon.- Retenir el crèdit i autoritzar la despesa per l’import màxim 
estimat de 423.160,04 € IVA exclòs (512.023,64 € IVA inclòs), a càrrec a 
les aplicacions dels pressupostos dels exercicis corresponents, següents: 
  
C12 1331 22700 
D01 3331 22700 
D02 3330 22700 
D03 3332 22700 
D05 3420 22700 
D05 3422 22700 
D06 3421 22700 
D09 3120 22700 
D13 3370 22700 
D14 3371 22700 
  
Tercer.- Tramitar la contractació pel Procediment obert harmonitzat, i 
publicar l’anunci de licitació en el DOUE i en el perfil del contractant per a 
que les empreses interessades puguin presentar les seves proposicions en 
el termini de 35 dies naturals següents a la data d’enviament de l’anunci de 
licitació al DOUE.” 
  
 
Intervencions: 
 
L’alcalde dóna la paraula a la Sra. Aida Molner, tinent d’alcalde delegada 
d’Hisenda, per tal que expliqui el dictamen. 
 
 
La Sra. Molner, explica que el que es licita és el contracte de neteja de tots 
els edificis de l’ajuntament, i que es fa a través de procediment obert i 
subjecte a regulació harmonitzada, que implica que s’haurà de fer publicitat 
comunitària al DOUE. El termini de durada és de dos anys, amb una 
pròrroga possible de dos anys més. El valor estimat és de 423.160€ IVA 
exclòs, corresponents als 4 possibles anys de durada, i el pressupost anual 
és de 105.790€. En el plec de prescripcions tècniques hi consten tots els 
equipaments i totes les dependències objectes del contracte, així com la 
freqüència de neteja. 
 
En el plec de clàusules administratives s’especifiquen les condicions que han 
de reunir les empreses licitadores i la documentació a presentar, que es farà 
tot electrònicament a través del sobre digital. 
 
Els criteris d’adjudicació hi ha els automàtics i els de judici de valors. En els 



  

  

automàtics tenim la oferta econòmica i la borsa d’hores i en els de judici de 
valors hi entren el sistema de seguiment del servei, adequació i coherència 
dels recursos humans, innovacions i millores tecnològiques i ambientals, 
millores en desinfecció i higiene i sistemes de senyalització. 
 
El termini de presentació de proposicions serà de 35 dies naturals des de la 
publicació de l’anunci. 
 
 
A continuació, l’alcalde dóna la paraula als grups municipals. 
 
 
El Sr. Jordi Casas, portaveu del Grup Municipal del PSC, desitja que 
l’ajuntament tingui la màxima sort en la contractació, en tant que es tracta 
d’un contracte de volum important i que té un resultat important en els 
diferents serveis que es presenten, amb efectes que percep la població. 
 
 
Per part del PDeCAT, el Sr. Jané diu que ells també esperen que el servei es 
presti amb la màxima qualitat a tots els equipaments i que tan de bo que 
d’aquí un temps s’hagi d’ampliar el contracte perquè Cardona recupera 
dinamisme i es creen nous serveis. 
 
 
Votació: 
 
La Presidència sotmet el dictamen a votació, que s’aprova per unanimitat 
dels 10 membres presents, dels 11 que composen la Corporació. 
 
 
 
3.1.5.- EXPEDIENT 439/2016. DICTAMEN RELATIU A L’APROVACIÓ 
DE LA PRÒRROGA DE LA LLICÈNCIA D’OCUPACIÓ TEMPORAL DE 
BÉNS DE DOMINI PÚBLIC PER A PRESTAR EL SERVEI DE TELEVISIÓ 
PER CABLE 
 
La Secretària que subscriu, llegeix el dictamen, següent: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Cardona, en sessió ordinària celebrada el dia 8 de 
gener de 1993, va adoptar l’acord d’aprovació del contracte de servei de TV 
per cable al municipi a subscriure entre l’empresa Corporació Cable 
Sistema, SA i pel qual es concedeix a l’empresa la llicència municipal 
d’ocupació temporal dels béns de domini públic per a la instal·lació de la 
xarxa de televisió per cable al nucli urbà de Cardona. 
  
D’acord amb aquest acord, en data 15 de febrer de 1993 l’Ajuntament va 
signar el corresponent contracte recollint la llicència municipal d’ocupació 
temporal dels béns de domini públic per un període de vint-i-cinc anys a 
comptar des de la data de la seva concessió, podent-se prorrogar per 
petició expressa de l’empresa titular interessada. 



  

  

  
En data 30 de juny de 2016 l’empresa Corporación Cable Sistemas, SL va 
sol·licitar a l’Ajuntament de Cardona que li fos concedida una pròrroga en el 
servei  per un termini de 25 anys addicionals. 
  
En data 25 d’octubre de 2016 l’empresa Eléctrica de Guixés Energia, SL va 
presentar la pròrroga de la concessió d’aquest servei de distribució i 
explotació de televisió per cable al municipi de Cardona, per un termini de 
25 anys addicionals. Aquesta sol·licitud la fan després que l’empresa 
Corporación Cable Sistemas, SA fos extingida i substituïda per la societat 
Premier Comunicacions Digitals, SL, amb NIF B65260713, i del contracte 
subscrit entre aquesta empresa i Elèctrica de Guixés Energia, d’adquisició 
dels equipaments de la xarxa de TV per cable i subrogació del servei de dita 
explotació a Cardona.  
  
L’Ajuntament no va donar resposta formal a aquesta sol·licitud, i l’empresa 
Eléctrica de Guixés Energia, SL ha sol·licitat novament la concessió 
d’aquesta pròrroga per continuar prestant els servei de distribució i 
explotació de TV per cable. 
D’acord amb aquesta petició l’enginyera municipal, Sra. Meritxell León 
Jiménez ha emès informe favorable. També s’ha emès informe per part de 
secretaria. 
  
 
Per tot això, aquesta Alcaldia-Presidència, previ informe favorable de la 
Comissió Informativa, proposa al Ple de la Corporació l’adopció dels 
següents 
  

ACORDS 
   
Primer.- Concedir la pròrroga de la llicència municipal d’ocupació temporal 
dels béns de domini públic atorgada per acord del Ple de la corporació de 
data 8 de gener de 1993 i formalitzada per acord de data 15 de febrer de 
1993 per a la prestació del servei de distribució i explotació de la televisió 
per cable al municipi de Cardona a l’empresa Eléctrica de Guixes Energia, 
SL, amb CIF B25780800. Aquesta pròrroga serà per una durada de deu 
anys, finalitzant el 15 de febrer de 2028. 
  
Segon.- Aquesta concessió queda supeditada al compliment de les 
següents condicions: 
  

• Presentar, en un termini no superior a tres mesos, documentació 
gràfica sobre l’estat actual de les instal·lacions del servei, atès que es 
troben en zona de domini públic. Caldrà marcar recorregut, equips de 
capçalera, tipus d’instal·lació (soterrada, aèria, etc). 

 
• Qualsevol modificació que es vulgui realitzar sobre la instal·lació 

caldrà comunicar-la a l’Ajuntament i obtenir, si s’escau, el 
corresponent títol habilitant. 

 



  

  

• Complir amb les ordenances fiscals vigents en cada moment pel que 
fa a la taxa per aprofitament especial del domicili públic a favor 
d’empreses explotadores de serveis de subministraments d’interès 
general. 

 
• Prestar els serveis amb els seus propis mitjans i fer-se càrrec dels 

costos de la totalitat de les instal·lacions, sense comptar amb cap 
equipament municipal. 

 
• Mantenir en perfecte estat de funcionament les instal·lacions i els 

béns de domini públic que hagin pogut resultar afectats per la xarxa 
de TV per cable, efectuant les reposicions que es precisin. 

 
• Retirar totes les instal·lacions (cablejat, equips...) en finalitzar el 

termini de pròrroga sense cap cost per l’ajuntament. 
   
Tercer.- Comunicar els anteriors acords a l’empresa Elèctrica de Guixes 
Energia, SL. 
 
 
Intervencions: 
 
L'alcalde dóna la paraula a la Secretaria-Interventora de l’Ajuntament per a 
que facis les explicacions pertinents. 
 
 
La secretària que subscriu explica que el que es proposa aprovar és la 
concessió d’una pròrroga de llicència d’ocupació de domini públic a favor de 
l’empresa Elèctrica de Guixés Energia SL. Hi va haver un acord de 15 de 
febrer de 1993, en el qual l’ajuntament va aprovar per plenari poder 
concedir aquesta concessió a l’empresa que ho explotava. L’empresa ha 
passat per varis canvis de nom i de NIF abans de ser venuda a l’empresa 
Elèctrica de Guixés. 
  
En el mateix contracte subscrit en el seu moment per l’ajuntament es recull 
la possibilitat de concedir una pròrroga. A tals efectes cal estar a l’establert 
a la normativa de patrimoni de les administracions públiques. El que es 
proposa aprovar és la concessió d’una pròrroga per 10 anys, en que es 
marca el termini final que seria el 15 de febrer de 2028. Es fixen les 
condicions de la concessió, i es requereix la presentació en un termini de 3 
mesos des de l’aprovació de la pròrroga de la documentació gràfica que 
reculli l’estat actual de totes les línies. 
 
Qualsevol modificació que es vulgui fer per part de l’empresa serà subjecte 
a l’aprovació de l’ajuntament, igual que està subjecta el pagament de la 
taxa d’ocupació de domini públic. D’altra banda, s’han de comprometre a 
mantenir en perfecte estat totes les infraestructures i en el moment en que 
es resolgui el contracte les han de retirar sense cost per l’ajuntament. 
 
 



  

  

A continuació, l’alcalde dóna la paraula als grups municipals. 
 
 
El Sr. Jordi Casas, portaveu del Grup Municipal del PSC, diu que no té cap 
objecció respecte la pròrroga. Però qualifica de vergonyós el servei de 
televisió per cable de l’últim any, i creu que és un servei en el qual 
l’ajuntament hauria de poder fer força d’alguna manera per poder 
solventar-ho. 
 
L’alcalde diu que el govern té tot el compromís en el contracte, i que tothom 
pugui veure la televisió, tant a través del cable com de la fibra. 
 
 
Per part del PDeCAT, el senyor Jané comenta que en plens anteriors es va 
comentar que potser hi hauria un altre empresa que desplegament la fibra i 
pregunta si es produirà aquest desplegament. 
 
El Sr. Hernández respon que, efectivament, l’empresa Masmovil està portant 
a terme el desplegament de fibra a Cardona, d’acord amb el Pla de 
Desplegament que va aprovar el Ple. I considera positiu que hi hagi 
competència en aquest àmbit, en tant que això sempre afavoreix la millora 
de qualitat i de preu per als ciutadans. 
 
El Sr. Jané diu que el seu grup també es suma a la petició del Sr. Casas de 
vigilar com es presta el servei de televisió per cable,  perquè  els hi consten 
alguns incompliments per part d’aquesta empresa.  
 
 
Votació: 
 
La Presidència sotmet el dictamen a votació, que s’aprova per 8 vots a favor 
del Grup Municipal d’ERC (7) i del Grup Municipal del PSC (1) i 2 
abstencions dels Grups Municipals del PDECAT.  
 
 
 
3.1.6.- EXPEDIENT 2081/2018. DICTAMEN RELATIU A LA 
IMPOSICIÓ I ORDENACIÓ DE CONTRIBUCIONS ESPECIALS PER A 
LES ACTUACIONS AL POLIGON INDUSTRIAL LA CORT. 
 
La Secretària que subscriu, llegeix el dictamen, següent: 
 
“La Junta de Govern Local va aprovar definitivament en data 24 d’agost de 
2015 el projecte d’obra local ordinària anomenat “Projecte de portada 
d’aigües residuals de l’actuació La Cort de Cardona”, redactat per ABM 
Serveis d’Enginyeria i Consulting, SLU, amb un pressupost d’execució per 
contracte amb IVA inclòs de 386.964,59 euros. 
  
Que aquest projecte s’ha dividit al 2018 en dos lots contractuals, 
corresponents a dos trams d’obra: 



  

  

  
Lot 1: Tram 1. Obres incloses dins l’àmbit del polígon industrial La Cort amb 
un pressupost d’execució per contracte amb IVA inclòs de 241.002,79 
euros. 
 
Lot 2: Tram 2. Obres no incloses dins l’àmbit del polígon industrial La Cort 
amb un pressupost d’execució per contracte amb IVA inclòs de 145.961,80 
euros. 
  
Que la Junta de Govern Local va aprovar definitivament en data 11 de 
desembre de 2018 el projecte d’obra local ordinària anomenat “ Reparació 
de les voreres afectades pel creixement de les arrels dels arbres plataners 
del Polígon Industrial La Cort de Cardona”, redactat per l’arquitecte tècnic 
municipal Daniel Guzmán Torra, amb un pressupost d’execució per contracte 
amb IVA inclòs de 176.235,47 euros. 
  
Atès que està previst que les actuacions dels esmentats projectes que es 
troben dins de l’àmbit del polígon industrial La Cort, “Projecte de portada 
d’aigües residuals de l’actuació La Cort de Cardona. Lot 1” i “ Reparació de 
les voreres afectades pel creixement de les arrels dels arbres plataners del 
Polígon Industrial La Cort de Cardona”, es financin parcialment amb 
l’aplicació de contribucions especials als propietaris beneficiats per aquestes 
obres, per decret de l’alcaldia núm. 317/2018 de data 14 de desembre de 
2018, es va acordar iniciar l’expedient d’aplicació de contribucions especials. 
  
Per part dels Serveis Tècnics municipals, ha estat redactat el projecte 
unitari per l’aplicació de contribucions especials als propietaris del Polígon 
Industrial La Cort afectats per ambdós projectes d’obres. 
  
Vist l’informe jurídic emès per la secretaria-interventora que consta a 
l’expedient. 
  
D’acord amb el que disposen els articles 28 i 58 del Reial Decret Legislatiu 
2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la Llei Reguladora 
de les Hisendes Locals, l’Ajuntament pot establir i exigir contribucions 
especials per a la realització d’obres municipals, sempre que es produeixi un 
benefici o augment de valor en els béns dels particulars i sempre que les 
obres es realitzin dins l’àmbit de les competències de l’Ajuntament per 
complir els fins que li són atribuïts.  
  
Les obres a realitzar dins de l’àmbit del polígon industrial La Cort, “Projecte 
de portada d’aigües residuals de l’actuació La Cort de Cardona. Lot 1” i  
“Reparació de les voreres afectades pel creixement de les arrels dels arbres 
plataners del Polígon Industrial La Cort de Cardona”, tenen aquesta 
consideració perquè s’inclouen en una de les enumerades en l’art. 29 del 
Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós 
de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals. 
  
D’acord amb l’article 15.1 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, 
pel qual s’aprova el text refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, 



  

  

correspon a les entitats locals acordar la imposició i ordenació dels seus 
tributs propis. Concretament pel que fa a les contribucions especials, l’art. 
34.1 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el 
text refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals preveu que l’exacció 
de les contribucions especials precisarà l’adopció prèvia de l’acord 
d’imposició i ordenació en cada cas concret. 
  
Que aquestes actuacions que en conjunt ascendeixen a 439.080,82€, estan 
subvencionades per una quantia de 373.218,70€, procedent del Programa 
complementari de modernització de polígons del Pla de la Xarxa de Governs 
Locals 2016-2019 de la Diputació de Barcelona. 
  
La base imposable serà com a màxim de 59.275,91€, corresponents al 90% 
del cost que l’Ajuntament suporta per la realització d’aquesta obra, que no 
supera el límit exigit per la llei. D’aquesta quantia, 34.492,68€ corresponen 
al “Projecte de portada d’aigües residuals de l’actuació La Cort de Cardona. 
Lot 1”, i la resta 24.783,22€ a “Reparació de les voreres afectades pel 
creixement de les arrels dels arbres plataners del Polígon Industrial La Cort 
de Cardona”.  
  
 
L’Alcalde-president, previ informe favorable de la Comissió informativa 
corresponent, proposa al Ple de la Corporació l’adopció del següents 
  

ACORDS 
   
Primer.- Imposar les contribucions especials com a conseqüència de 
l’execució de les obres dins l’àmbit del Polígon Industrial La Cort, “Projecte 
de portada d’aigües residuals de l’actuació La Cort de Cardona. Lot 1” i  
“Reparació de les voreres afectades pel creixement de les arrels dels arbres 
plataners del Polígon Industrial La Cort de Cardona”, l’establiment i 
exigència de les quals es legitima per l’obtenció d’un benefici o per 
l’augment de valor dels immobles de l’àrea beneficiada. 
  
Segon.- Ordenar simultàniament el tribut concret d’acord amb les 
següents determinacions: 
  
a) El cost total previst de les actuacions es fixa en 65.862,12€, essent  
aquest el cost suportat per l’Ajuntament. (el 10% del cost total  aportat per 
l’Ajuntament es de 6.586,21€) 
  
b) Es fixa la quantitat a repartir entre els beneficiaris en 59.275,91€, 
corresponents al 90% del cost suportat per l’Ajuntament. Aquesta quantitat 
té el caràcter de mera previsió, ja que, finalitzada l’obra, si el cost real és 
major o menor que el previst, s’ha de prendre aquest cost a efectes del 
càlcul de les quotes, s’han d’assenyalar els subjectes passius i s’han de girar 
les liquidacions que siguin necessàries. 
  
c) S’aplica com a mòdul de repartiment de la base imposable el de la 
superfície de la parcel.la vers la seva edificabilitat màxima. 



  

  

  
Tercer.- Aprovar la relació de subjectes passius i les quotes singulars que 
resulten d’aplicar a la quantitat a repartir entre els beneficiaris el valor del 
mòdul aplicable, segons consta en el  document annex. 
  
Quart.- Exposar l’expedient a informació pública en el tauler d’anuncis de 
l’Ajuntament i publicar-lo al BOP durant 30 dies hàbils, dins els quals els 
interessats poden examinar l’expedient i presentar les reclamacions que 
creguin oportunes. Tanmateix, durant aquest període d’exposició pública, 
els propietaris o titulars afectats poden constituir-se en Associació 
Administrativa de Contribuents. 
  
Cinquè.- Si no es produeixen reclamacions, l’acord inicial esdevindrà 
definitiu i es publicarà en el BOP. 
  
Si es produeixen reclamacions, s’hauran de resoldre pel Ple de la corporació 
per majoria simple abans d’aprovar definitivament la imposició i ordenació 
de les contribucions especials. 
  
Sisè.- Notificar individualment a cada subjecte passiu les quotes que 
corresponguin. 
  
Setè.- Aplicar l’Ordenança fiscal núm. 6, ordenança general reguladora de 
Contribucions especials en tot el que no estigui previst en aquesta acord.” 
 
  
Intervencions: 
 
L'alcalde explica que el que es sotmet a aprovació és la imposició de 
contribucions especials, d’acord amb l’establert a la Llei, per tal de poder 
portar a terme el projecte de millora del Polígon La Cort, tant pel que 
respecta a la canalització de les aigües residuals com a la millora de les 
voreres. L’equip de govern està molt satisfet de poder tirar endavant aquest 
projecte, que puja a 386.964,59€ IVA inclòs.  
 
La canalització de les aigües residuals és una actuació que calia abordar 
però que durant anys no es va poder portar a terme. Primer l’ajuntament va 
reformular el projecte per abaratir-lo, després va demanar una part 
d’aquests diners a la Diputació de Barcelona, que va concedir una subvenció 
de 150.000 euros. Posteriorment es va presentar un nova sol·licitud de 
subvenció, per concurrència competitiva, al Programa de modernització de 
polígons de la Diputació de Barcelona que ha permès obtenir un ajut de 
373.218€. Això ha suposat obtenir un finançament important de l’actuació i 
rebaixa enormement l’import de les contribucions especials, que s’han 
reduït del 80 al 10% del finançament total. 
 
Destacar que en la convocatòria de subvencions de la Diputació de 
Barcelona es van presentar 120 projectes i es van atorgar 16 ajuts, entre 
els quals el de Cardona, de manera que la satisfacció amb la feina feta és 
màxima.  



  

  

 
 
A continuació, l’alcalde dóna la paraula als grups municipals. 
 
 
El Sr. Jordi Casas, portaveu del Grup Municipal del PSC, remarca que s’ha 
fet una bona tasca i s’ha aconseguit un acord molt satisfactori per no 
pressionar econòmicament als empresaris del polígon. Per tant, aplaudeixen 
la feina desenvolupada i esperen que les obres es puguin iniciar 
properament. 

 
 
El portaveu del grup municipal del PDeCAT expressa, igualment, la seva 
satisfacció per tal que es pugui portar a terme aquest projecte tant 
necessari. 
 
 
Votació: 
 
La Presidència sotmet el dictamen a votació, que s’aprova per unanimitat 
dels 10 membres presents, dels 11 que composen la Corporació. 
 
 
 
3.1.7.- EXPEDIENT 62/2019. MOCIÓ RELATIVA ALS GREUGES 
HISTÒRICS DEL BAGES EN LES SEVES CONNEXIONS FERROVIÀRIES. 
 
La Secretària que subscriu, llegeix la moció, següent: 
 
“En data 26 de novembre de 2018 el Ple del Consell Comarcal va aprovar la 
moció presentada pels grups de PDeCAT, d’ERC-AM, PSC-PM, ICV-E, i 
Demòcrates sobre els greuges històrics del Bages en les seves connexions 
ferroviàries. Aquesta moció es va aprovar després que es produís el 
descarrilament del tren de la R4 de Rodalies de RENFE a Vacarisses, amb les 
greus conseqüències a nivell de ferits i de la mort d’un jove veí del municipi 
de Castellbell i el Vilar. 
  
El passat desembre l’Ajuntament va rebre la comunicació de l’aprovació 
d’aquesta moció. 
  
En els antecedents de la moció ella s’expressa que fa anys que els agents 
socials, econòmics i polítics del Bages sumen esforços i voluntats per 
aconseguir que la comarca disposi d’una xarxa de comunicacions digna, que 
ens uneixi amb bones condicions amb Barcelona. 
  
En aquest sentit, exposen que no s’han estalviat esforços per argumentar 
objectivament aquestes reivindicacions a través de l’elaboració d’estudis, 
al·legacions a tots els plans de transport de viatgers de Catalunya, a 
projectes com el Pla Director Urbanístic de l’Eix Transversal Ferroviari, al Pla 
Director Urbanístic del Pla de Bages, i al Pla Territorial Parcial de les 



  

  

comarques centrals. Però amb el  pas dels anys es constata que aquestes 
peticions no tenen la resposta esperada i que moltes de les expectatives es 
van difuminant. 
  
Per això, entre d’altres, el Ple del Consell Comarcal del Bages va acordar: 
  
1.- Exigir a l’empresa estatal ADIF que es portin a terme de manera urgent 
totes les actuacions necessàries per garantir la seguretat de tota la 
infraestructura. 
  
2.- Reclamar a l’Estat espanyol, i en concret al Ministeri de Foment, que faci 
les inversions necessàries a la línia R4 per tal d’oferir un servei competitiu, 
eficient i segur que uneixi la capital de la comarca del Bages amb Barcelona 
en menys d’una hora. 
  
3.- Demanar la constitució immediata d’una taula de treball al més alt 
nivell, integrada per responsables del Ministeri de Foment, de les empreses 
estatals ADIF i RENFE, del Departament de Territori i Sostenibilitat de la 
Generalitat de Catalunya, i dels representants dels Consells Comarcals i els 
municipis per on passa la línia R4, i que en el termini de 6 mesos, es 
presenti un pla de treball on es concretin i planifiquin les inversions 
incomplertes per part del govern espanyol i reconegudes ahir pel Ministre 
José Luis Ábalos al Senat. 
  
4.- Exigir al govern de l’Estat que faci efectiu el traspàs del servei de 
rodalies al govern de Catalunya, per tal de poder prestar el servei de 
qualitat que la ciutadania mereix, i que millori urgentment la xarxa 
ferroviària de Rodalies, inclosa la R4, i materialitzi totes les inversions 
necessàries no efectuades fins el moment per ADIF. 
  
6.- Reclamar que la Generalitat sigui convidada i present en el comitè rector 
estratègic del Pla de Rodalies (comitè on només hi ha membres de RENFE i 
ADIF), creat amb l’objectiu d’establir les directrius del pla, i fer el seguiment 
dels treballs i facilitar la coordinació amb les administracions competents. 
  
7.- Donar trasllat d’aquest acords a totes les administracions esmentades en 
aquesta moció i als municipis de la comarca. 
  
 
Donada la importància de millorar les infraestructures ferroviàries de la 
comarca,  els Grups Municipals d’ERC, PDeCAT i PSC, proposen al Ple de la 
Corporació l’adopció del següents 
  

ACORDS: 
  
Primer.- Donar suport a la Moció presentada els grups de PDCAT, d’ERC-
AM, PSC-PM, ICV-E, i Demòcrates sobre els greuges històrics del Bages en 
les seves connexions ferroviàries, aprovada pel Ple del Consell Comarcal del 
Bages en data 26 de novembre de 2018. 
  



  

  

Segon.- Traslladar aquest acord al Consell Comarcal del Bages. 
  
Els Grups Municipals de l’Ajuntament de Cardona.” 
  
 
Intervencions: 
 
L’alcalde explica que és una moció que recull el que es va aprovar al ple  
comarcal per unanimitat quan hi va haver l’accident ferroviari entre  
Manresa i Vacarisses. 
  
A continuació repassa els diferents punts que es recullen a la moció, entre 
els quals exigir a  l’empresa estatal ADIF que es portin a terme de manera 
urgent totes les actuacions necessàries per garantir la seguretat de tota la 
infraestructura i reclamar al Ministeri de Foment que faci les inversions 
necessàries a la línia R4 per tal d’oferir un servei competitiu, eficient i segur 
que uneixi la capital de la comarca del Bages amb Barcelona en menys 
d’una hora. 
 
Per tant, el que es planteja és donar suport a aquesta moció presentada 
pels grups comarcals del PDeCAT, ERC, PSC, Iniciativa i Demòcrates i 
aprovada pel plenari del Consell Comarcal. S’ha treballat i cal continuar 
treballant per millorar les infraestructures ferroviàries, que consideren un 
greuge històric. A nivell viari també tenim problemes amb la C-55, s’han fet 
millores a la C-16, i la millora de Rodalies de tren és clau. L’estat ha promès 
unes inversions que mai s’han portat a terme, i hem de ser molt ferms en la 
defensa de la xarxa ferroviària, per poder fer créixer la comarca. 
 
 
A continuació, l’alcalde dóna la paraula als grups municipals. 
 
 
El Sr. Jordi Casas, portaveu del Grup Municipal del PSC, comenta que des 
del PSC es dóna ple suport a la moció presentada i diu que caldrà fer tot el 
possible per tal que la xarxa de Rodalies pugui millorar i pugui ser 
gestionada per la Generalitat de Catalunya. 
 
 
Votació: 
 
La Presidència sotmet el dictamen a votació, que s’aprova per unanimitat 
dels 10 membres presents, dels 11 que composen la Corporació. 
 
 
 
 
 
 
 
 



  

  

 
 
 
 
B) ACTIVITAT DE CONTROL 
 
 
 
4.- ALCALDIA-PRESIDÈNCIA.- 
 
 
4.1.- ALCALDIA.- 
 
4.1.1.- DONAR COMPTE DELS DECRETS DE L'ALCALDIA DEL NÚM. 
0292 AL NÚM. 0315 I DEL NÚM. 317 AL NÚM. 335 DE 2018 I DEL 
NÚM. 0001 AL NÚM. 0004 DE 2019. 
 
El Ple de la Corporació es dóna per assabentat dels Decrets de l'Alcaldia 
núm. 0292 al núm. 0315 i del núm. 317 al núm. 335 de 2018, i del núm. 
0001 al núm. 0004 del 2019 dictats per l'Alcaldia-Presidència: Art. 22.2.a) 
de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, i que figuren al Llibre de Decrets. 
 
 
Intervencions: 
 
La Presidència dóna la paraula als grups municipals. 
 
 
El Sr. Casas, portaveu del Grup Municipal del PSC, pregunta per un acord de 
la Junta de govern de data 27 de desembre de 2018, pel qual s’aprova un 
conveni amb la Fundació bancària “La Caixa” per al desenvolupament del 
procés comunitari intercultural “Cardona Integral”. 
 
La Secretària que subscriu explica que és un conveni de col·laboració entre 
la Fundació “La Caixa” i l’Ajuntament de Cardona, pel qual es col·laborarà 
tot l’any 2019, en l’impuls del projecte ICI, el Projecte d’Intervenció 
Comunitària Intercultural. Aquest projecte l’havia desenvolupat 
anteriorment la Fundació SHE, i aquest any s’impulsarà conjuntament amb 
l’Ajuntament, que liderarà el projecte. Per això, el finançament que La Caixa 
aportava a la Fundació SHE l’atorga a l’Ajuntament, que serà l’entitat 
encarregada d’executar el projecte. El finançament previst en el marc 
d’aquest conveni és de 85.000€ més 13.00 euros addicionals que podran 
concedir en funció de les actuacions que es desenvolupin. D’acord amb això 
l’Ajuntament instarà la selecció i contractació temporal d’una persona que 
desenvolupi el projecte. 
 
L’alcalde explica que per motius interns de la Fundació SHE, s’ha decidit que 
sigui l’ajuntament que assumeixi la coordinació d’aquest projecte, i que s’ha 
cregut oportú continuar-lo perquè es veu positiu i es considera que és un 
finançament que anirà bé per l’ajuntament.  



  

  

 
 
 
 
C.- ASSUMPTE SOBREVINGUT.- 
 
No es va presentar cap assumpte sobrevingut en aquesta sessió.  
 
 
 
 
D.- PRECS I PREGUNTES.- 
 
L’Alcalde dóna la paraula als Grups Municipals.  
 
 
Per part del grup municipal del PSC es plantegen els següents precs i 
preguntes: 
 

1) El Sr. Casas vol tornar a reivindicar, comentant que a finals de 
setembre vam firmar un document de compromís amb el doctor 
Valentí Fuster i la continuació del projecte de salut a Cardona, i que 
no tenen coneixement de quina resposta ha donat al respecte. 

 
L’alcalde respon i es disculpa per no haver-los transmès la informació. 
Comenta que tot ha anat molt lent i en la reunió que van mantenir amb el 
doctor Fuster es va comprometre a desenvolupar un projecte a llarg termini, 
d’aval científic, recolzat per la Unió Europea, i amb un impacte social 
rellevant per Cardona, a part de l’impacte econòmic. En principi el projecte 
tirarà endavant. Per part de l’ajuntament li havíem de fer arribar el 
document de compromís, que com saben ja se li va fer arribar, i un 
document molt més detallat d’accions, el qual hem anomenat “horitzó 
2020-2030”, coincidint amb l’horitzó que marca l’Organització Mundial de la 
Salut en matèria de transformació i millora de la salut de les persones. 
Aquest document més extens encara no li hem fet arribar, perquè dels deu 
punts que contenia en vam tractar vuit per audioconferència, i el mateix 
doctor Fuster va manifestar que ja era suficient per tenir el convenciment 
de tirar endavant el projecte. Properament es concretarà la informació que 
sigui necessària complementa. I diu que s’emplaça a convocar una reunió 
interna tant bon punt puguin tenir una major concreció al respecte. 
 
 

2) El Sr. Casas diu que fa uns dies es va adequar la plaça del tanatori, i 
voldria saber quin import ha costat aquest arranjament i si creuen 
que s’hi ha fet una bona feina. 

 
L’alcalde explica que aquella plaça estava molt malmesa i l’objectiu del 
govern és poder asfaltar-la i marcar-hi les places d’aparcament. Donat que 
aquest any no ha estat possible a nivell pressupostari, el que s’ha fet 
mentrestant és fer una compactació d’un material reciclat propietat de 



  

  

l’ajuntament, el quitrà, i s’ha aplanat el terreny. No és una obra definitiva, 
sinó una millora temporal fins que es pugui asfaltar la plaça. I ja els farà 
arribar la  informació relativa al cost que ha suposat aquesta obra.  
 
 

3) El senyor Casas demana si es pot regular el servei de neteja viària 
després dels dies festius. Com a exemple explica que el dia de Reis, 
davant del bar “Tuti”, hi havia molta brossa, vidres trencats, etcètera, 
i que hi va haver gent que li va manifestar el seu malestar. 

 
L’alcalde comenta que no en tenia constància, però que sempre que hi ha 
festius es fa una neteja especial, sobretot en els carrers que tenen més 
afluència de gent. Li consta que es va netejar posteriorment amb aigua a 
pressió i amb un líquid, però desconeixia que el dia de Reis al matí no 
s’havia netejat com corresponia. Ho comentaran a l’empresa de neteja. 
 
 

4) El senyor Casas comenta que hi ha força tanques de fusta de les que 
envolten els contenidors d’escombraries que estan en mal estat. 

 
El Sr. Estruch respon que n’hi ha un parell a Cardona i una a La Coromina 
que , tal i com comenta, estan malament, i que ja ho han parlat amb el 
regidor de Via Pública i s’arreglaran en breu. 
 
 

5) El senyor Casas comenta que fa molt de temps que no s’ha fet cap 
actuació ni reunió del Pla estratègic de Cardona, i té la sensació que 
s’ha deixat una mica de banda. 

 
El tinent d’alcalde Josep Tristany respon que les accions del Pla estratègic 
continuen en marxa, tot i que sí que és veritat que fa un temps 
excessivament llarg en el que no hi ha hagut reunions i no se n’ha donat 
compte. I assumeix el compromís de que segueixi endavant. 
 
 
Per part del PDeCAT es formulen els següents precs i preguntes: 
 

1) El Sr. Joan Jané comenta que li ha arribat la informació que es 
canviarà la ubicació de l’estació d’autobusos i que passarà a situar-se 
davant del bar Catalunya. Demana si es farà una rotonda en aquest 
mateix lloc i com es preveu la mobilitat dels autobusos. 

 
L’alcalde respon que van demanar a la Diputació poder desenvolupar 
diferents actuacions de millora a la via pública. En primer lloc hi ha la 
rotonda situada davant del camp de vida activa, que ja està en procés de 
construcció, i que és l’únic lloc on poden girar tant els autobusos com els 
cotxes. Aquesta és una actuació important a nivell turístic ja que quan 
venen els autobusos de la Muntanya de Sal ara podran accedir cap al nucli 
antic. En segon terme, cal solventar que els autocars puguin girar davant 
del bar Catalunya, plantejant una segona rotonda. I el que va fer la 



  

  

Diputació fa pocs dies és comprovar si era viable plantejar aquesta actuació. 
Ara cal esperar l’estudi de la Diputació i veure si és factible fer aquesta nova 
rotonda. I finalment i tal i com comenta el regidor, s’ha plantejat una 
parada d’autobús a tocar de la Plaça del Vall, entès com a punt cèntric de 
Cardona  
 
El tinent d’alcalde Sr. Hernández explica que la prova es va fer amb un 
autobús de 15 metres, per tenir marge i fer les comprovacions oportunes. ja 
que l’autobús de Cardona en fa 12. 
 
També aprofita per comentar que tenen el compromís de la Diputació de 
Barcelona i de la Generalitat de Catalunya de canviar la prioritat en 
l’encreuament d’entrada a Cardona, de davant de La Bòbila. Ara, la gent 
que entra i surt de Cardona tindrà prioritat per sobre dels que vénen del 
cementiri. Això s’ha de fer a través d’una molt bona senyalització que pugui  
evitar ensurts i pot ser una bona solució, ja que després d’haver-ho estudiat 
s’ha comprovat que els vehicles que fan servir més aquest encreuament són 
els que entren i surten de Cardona. 
 
El Sr. Jané demana si no seria més apropiat fer-hi una rotonda. 
 
L’alcalde li respon que la rotonda que està executant la Diputació davant del 
camp de vida activa suposa un cost de 600.000€, i, per tant, el canvi de 
prioritat en aquesta zona és un pas previ i assumible en aquests moments. 
L’Ajuntament va plantejar tant la proposta de canvi de prioritat, com la 
possibilitat d’instal·lar-hi un semàfor, ja que són solucions més 
econòmiques. De moment és un canvi que ja ens han aprovat, però estan 
d’acord en que en un futur seria bo fer-hi una rotonda. 
 
 

2) El Sr. Jané, demana qui assumirà el control i gestió de l’auditori 
després de la dimissió de les dues persones que n’eren les 
encarregades. També pregunta per qui es farà càrrec del cost relatiu 
a aquesta gestió. 

 
L’alcalde respon que l’auditori ja era responsabilitat de la Fundació Cardona 
Històrica, en tant que l’Ajuntament li va delegar la gestió de l’equipament. 
D’entrada, la Fundació Cardona Històrica hi va destinar una persona a 25 
hores setmanals, i la Fundació SHE hi va destinar una altra persona unes 
determinades hores. Creuen que es va fer una molt bona gestió cultural de 
l’auditori, però no es va donar prou impuls a les jornades, congressos i 
convencions. Per tant, el més lògic és que la gestió la porti una persona de 
la Fundació Cardona Històrica, i actualment ho està desenvolupant la gerent 
amb el suport del cap de recursos educatius. 
 
La voluntat és la d’optimitzar els recursos i, per tant, la programació 
cultural s’entoma des de l’Ajuntament, que crearà una comissió cultural 
formada per persones del món musical i artístic i dues persones de renom 
que apadrinaran aquesta comissió. 
 



  

  

La gestió de pressupostos i logística la farà la Fundació Cardona Històrica.  
 
En l’àmbit comercial es vol crear un departament d’esdeveniments per 
dinamitzar al màxim l’auditori amb activitats culturals i d’esdeveniments 
que aportin recursos. 
 
 
I no havent-hi altres assumptes que tractar, la Presidència aixecà la sessió 
essent les vint-i-dos hores trenta minuts, de la qual s’estén aquesta acta 
que, com a secretaria-interventora accidental, per a la seva constància i 
efectes, CERTIFICO. 
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